
گــروه اقتصادی -رییس مرکز 
آمــوزش، پژوهــش و برنامه ریزی 
مالیاتی کشور جزییات طرح مالیات 

بر عایدی سرمایه را اعلام کرد.
مهــدی موحــد با بیــان اینکه 
طرح مالیات بر عایدی ســرمایه تایید 
کمیســیون اقتصادی مجلس را اخذ 
کرده اســت، اظهار کرد: این طرح در 
آستانه ورورد به صحن علنی مجلس 
اســت و اگر مصوب شــود قانونی 
تحت عنوان مالیات برعایدی سرمایه 
خواهیم داشــت کــه اصلاحیه ای بر 
قانون مالیات های مستقیم خواهد بود.
وی با بیان اینکــه طرح مالیات 

بر عایدی ســرمایه چند کارکرد مهم 
دارد، توضیح داد: یکی از کارکردهای 
مهم این اســت که می تواند دلالی و 
درآمــد حاصل از دلالــی را از صرفه 
بینــدازد. درواقع درآمــد حاصل از 
دلالی و ســوداگری از صرفه می افتد 
و مهم تریــن ویژگی طــرح مذکور 
این اســت که به این واســطه دلالان 
و ســوداگران کمتر انگیــزه خرید و 
فروش کالاهای ســرمایه ای و دارایی 
سرمایه ای مانند مسکن، خودرو، ارز، 

سکه و دلار را خواهند داشت.
رییس مرکــز آموزش، پژوهش 
و برنامه ریزی مالیاتی کشور با تاکید 

بر اینکه کاهش تقاضا برای رد و بدل 
کردن کالاهای مذکور موجب کاهش 
قیمت آن ها در بلند مدت می شــود، 
اظهار کــرد: کاهش قیمــت، اثرات 
خــاص خود را بــر اوضاع نقدینگی 
خواهد گذاشت و نقدینگی را نه تنها 
به ســمت تولید هدایت خواهد کرد 
بلکــه حجم نقدینگی مــورد نیاز در 
جامعه را برای جذب در فعالیت های 
ســوداگرانه کاهش می دهــد و در 
بلندمــدت اثرات ضــد تورمی هم 

خواهد داشــت. از سوی دیگر برای 
دولت به واسطه این فعالیت ها درآمد 

حاصل می شود.
موحدی در ادامه با تاکید بر اینکه 
بیشــتر املاک و دارایی هایی که مورد 
نقــل و انتقال قرار می گیرند توســط 
قشر پردرآمد انجام می شود، گفت: به 
همیــن دلیل اجرای این طرح عدالت 
مالیاتی هم در پی خواهد داشت؛ یعنی 
به بازتولید درآمد بین اقشار مختلف 
جامعه کمــک خواهد کرد. همچنین 

از آنجایــی که این اطلاعات در قالب 
ســامانه ای ثبت می شــود، از جهت 
اطلاعاتی هم می تواند به کشور کمک 

کند.
در ازای فروش باید صورت 

حساب الکترونیک دریافت کرد
وی به این ســوال کــه اگر یک 
شــخص حقیقــی اقدام بــه فروش 
۱۰ ســکه کند، اطلاعــات آن از چه 
طریقی به سازمان امور مالیاتی خواهد 
رســید؟ پاسخ داد: یک قانونی وجود 

دارد تحت عنــوان "قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان". این 
قانون در قالب یک بســته قانونی در 
کنار مالیات بر عایدی ســرمایه قرار 
گرفته و این قانون را تکمیل می کند. 
در این شــرایط هر فرد حقیقی 
موظف می شــود حتی اگر یک سکه 
هم می خواهد بفروشد، آن را به فردی 
بفروشــد که قرار اســت در ازای آن 
صورت حســاب الکترونیک صادر 

کند.

رییس مرکز آموزش، پژوهش و 
برنامه ریزی مالیاتی کشــور ادامه داد: 
اگر صورت حســاب الکترونیک در 
اختیار فرد قرار نگیرد، یعنی به واسطه 
فروش دارایی پولی به حســاب فرد 
واریز خواهد شد که مابه ازای صورت 
حســاب الکترونیک نــدارد و چون 
ســازمان امور مالیاتی نمی تواند منبع 
پول را شناسایی کند، مبنا درآمد اتفاقی 
می شود و از مجموع وجوه واریزی به 
حساب فرد طلب مالیات می کند و این 
عدد، مالیات بالاتری خواهد داشت. 

این فراینــد انگیزه را برای افراد 
ایجــاد می کند که اگــر می خواهند 

فروشی داشته باشند این فروش را در 
مجــاری قانون خود و در قالب قانون 
اصلاح شــده پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان انجام دهند. برای 
مثــال ســکه را به یک طلافروشــی 
مجاز بفروشند و در ازای آن صورت 
حســاب الکترونیک دریافت کنند؛ 
در غیر این صورت مشــمول مالیات 

بالاتری خواهند شد.
به گفتــه موحدی ایــن قانون 
شامل املاک تجاری و مسکونی، کلیه 
وسایل نقلیه که امکان شماره گذاری 
دارند، ارز و انواع فلزات گران قیمت 

می شود.

رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی ؛

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - مهدی 
غضنفری رئیس هیات عامل صندوق 
توسعه ملی با بیان اینکه برای حکمرانی 
صندوق توسعه ملی کاملًا نیاز داریم 
تا دانش حکمرانی کافی کسب کنیم، 
اظهار داشــت: در اساسنامه صندوق 
توسعه ملی هرگونه فعالیت بودجه ای 
توســط منابع صندوق ممنوع شده، 
یعنــی صندوق منابعــش را نباید در 
اختیار بودجه جاری برای هزینه های 
دولت هــا یا در اختیار بودجه عمرانی 
برای توسعه زیرساخت ها قرار دهد. 
در برنامه های پنج ساله هم این گزاره 
و این حکم مرتباً تکرار می شــود که 
دسترســی دولت ها را بــه صندوق 
محدود کند، یعنــی دولت ها باید از 
طریق بودجه هــای جاری و عمرانی 
که بخشــی از درآمدهای نفت است، 

کشور را اداره کنند.
وی ادامــه داد: بنابرایــن برای 

صندوق توســعه ملی باید ماموریتی 
تعریف شــود که بــا ماموریت های 
بودجــه جــاری و بودجــه عمرانی 
متفاوت باشــد، چون آن ها منابعی را 
در اختیــار می گیرنــد و طبق مصوبه 
مجلس و لایحه بودجه باید کارشــان 

را انجام دهند.
غضنفــری تصریــح کــرد: بر 
اســاس مطالعاتی که داشتیم؛ وظیفه 
صندوق هــای ثروت ملــی در دنیا 
ســرمایه گذاری و در واقع مشارکت 
در طرح های ســرمایه گذاری، خرید 
ســهام در داخل و خارج و … است. 
صندوق هــای ثروت ملــی به لحاظ 
درآمدی که دارند، یک مخاطبی دارند 
که نسل های آتی هستند و ممکن است 
به دنیا نیامده باشند؛ به همین دلیل این 
صندوق ها بایــد به گونه ای مدیریت 
شوند که به تدریج منابعشان افزایش 

پیدا کند، نه این که کاهش یابد.

به گفتــه رئیس هیــات عامل 
صندوق توســعه ملی، بودجه منبعی 
است که هر سال صفر می شود؛ یعنی 
هر سال دولت منبع بودجه را دریافت 
و مصرف می کند و صفر می شود. ما در 
صندوق اجازه نداریم نگاه بودجه ای 
داشته باشیم، یعنی باید منابع برگردد، 
اضافه شــود و اصطلاحاً درآمدهای 
نفت به دارایی هــای با ارزش افزوده 

بالاتر تبدیل شود.
وی تصریح کــرد: بنابراین هر 
مصرفــی برای صندوق که حجم این 
درآمد و ایــن دارایی را کاهش دهد، 
با ماموریت های صندوق ناســازگار 

است.
درآمدهای نفتی سرمایه اند 

نه ثروت!
غضنفری تاکید کــرد: تعبیری 
کــه ما داریــم و دولتمــردان دولت 
سیزدهم هم این تعبیر را قبول دارند، 

این اســت که به درآمدهای ناشی از 
نفت به صورت سرمایه نگاه کنیم، نه 
ثروت؛ و چون سرمایه است، باید در 
جایی ســرمایه گذاری و ثروتی که از 
آن ناشی می شود، در بودجه مصرف 
شــود؛ بنابراین ما اعتقــاد داریم باید 
به ســمتی برویم که تمام درآمدها و 
عوایــد حاصل از فروش نفت و انفال 
بــه صندوق ثروت ملــی یا صندوق 

توسعه ملی تزریق شود و این صندوق 
با سرمایه گذاری های خود، مشارکت 
در طرح هــا، ورود در بازار ســهام به 
گونه ای که در خود بازار سهام خللی 
وارد نشود یا به هر شکلی که می تواند 
کالا خریداری کند یا تولید انجام دهد، 
این سرمایه را سرمایه گذاری کند و از 
طریق آن ســود و درآمــد ایجاد کند. 
در این شــرایط ســود و درآمد را اگر 

دولت احتیــاج دارد، به دولت دهد و 
اگر احتیاج ندارد، در خودش ذخیره 

کند تا این صندوق بزرگ شود.
وی گفــت: اگر ۱۵-۱۰ ســال 
گذشته این نگاه را به صندوق داشتیم 
که متاسفانه نداشتیم، در حال حاضر 
نزدیــک به هــزار میلیــارد دلار این 
صندوق ثروت داشــت و اگر هم در 
چنین شرایطی نفت فروش نمی رفت، 

صندوق می توانست از سود خودش 
بودجه را تامین کند، ولی، چون چنین 
نگاهــی نبوده، آن ۱۴۵ میلیارد دلاری 
که تاکنــون از طریق درآمدهای نفتی 
به صندوق واریز شــده، مبلغی اضافه 
نشــده اســت. اگر ۷۵ میلیارد دلار 
تســهیلاتی که به دولت و ۴۰ میلیارد 
دلاری که بــه بخش خصوصی اعطا 
شــد برگردند؛ هنوز ما در نقطه قبلی 

خودمان هستیم.
رئیــس هیات عامــل صندوق 
توســعه ملی تصریح کرد: به نظرم در 
صدر برنامه های پنج ساله و اساسنامه 
صنــدوق به درســتی ذکر شــده که 
درآمدهــای حاصل از فروش نفت و 
گاز و میعانات به دارایی هایی با ارزش 
افزوده بیشتر تبدیل شود؛ برای تحقق 
چنین ماموریتــی صندوق باید نحوه 
هزینه کرد منابع را تغییر دهد. بهترین 
شــیوه ای که برای آن تصور می شود، 
سرمایه گذاری است که این منابع چه 
در داخل و چه در خارج افزایش پیدا 

کند.
غضنفری ادامــه داد: البته تاکید 
می کنــم که بایــد با رعایــت همه 
اســتانداردهای لازم باشــد؛ یعنــی 
نقدینگی بالا نرود، بازار ســهام و ارز 
آشفته نشــود، اگر در خارج از کشور 
می خواهد ســرمایه گذاری شــود، 
ریســک صندوق حداقلی باشــد، 
فعالان بخش خصوصی بتوانند از این 
مشارکت منتفع شوند، بانک ها بتوانند 
نقش خودشــان را که تسهیلات دهی 
است، داشته باشند. به گفته او، به طور 
کلی باید نقش تســهیلات دهی را به 

بانک ها برگردانیم، ســرمایه گذاری 
اصلی را به بخــش خصوصی دهیم 
و مشارکت در ســرمایه گذاری را به 

صندوق واگذار کنیم.
رئیــس هیات عامــل صندوق 
توسعه ملی با بیان اینکه مدت هاست 
در پروژه های بالادست نفت که بسیار 
حائــز اهمیت هســتند و منابع ارزی 
بســیاری نیاز دارند، به دلیل تحریم ها 
از طــرف شــرکت های خارجــی 
سرمایه گذاری صورت نگرفته است، 
تاکیــد کرد: یکــی از حوزه هایی که 
صندوق می تواند هم به کشور خدمت 
کنــد و هم منابع خود را افزایش دهد، 
ورود به پروژه های بالادســت نفت 
یــا پروژه های نفتی اســت. به عنوان 
نمونه در مــورد پروژه آزادگان ما ۱۰ 
درصد ســهم به عنوان ســرمایه گذار 
برداشتیم و اعلام کردیم تا ۳۰ درصد 
 هــم می توانیم این ســهم را افزایش 

دهیم. 
در نهایت اگر شرکای ما نتوانند 
منابــع تجهیز کننــد، آمادگی داریم 
تــا ۳۰ درصد افزایش ســهم دهیم. 
این یعنی صنــدوق وارد یک جریان 
جدیدی شده که در پروژه های بسیار 
مهم کشــور به جای سرمایه گذاری 
خارجی ها، صندوق ســرمایه گذاری 
می کند. بقیه دستگاه ها و بانک ها هم به 
تبعیت از ورود صندوق و به اعتمادی 
که به صندوق دارند، وارد این پروژه ها 
شدند و این جریان خیلی خوبی است 
که در دولت ســیزدهم آغاز شــده و 
می تواند نرخ منفی سرمایه گذاری را 

مثبت کند.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی عنوان کرد؛

باید نقش تسهیلات دهی را
 به بانک ها و سرمایه گذاری را به 

بخش خصوصی برگردانیم
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: باید نقش تسهیلات دهی را به بانک ها برگردانیم، سرمایه گذاری

 اصلی را به بخش خصوصی دهیم و مشارکت در سرمایه گذاری را به صندوق واگذار کنیم.

گروه اقتصادی - از اواخر سال گذشته  
اظهــارات ضد و نقیضی درباره احتمال آزاد 
شــدن واردات لوازم خانگی مطرح شد، اما 
در نهایت وزارت صمت اعلام کرد که هیچ 
برنامه ای برای واردات لوازم خانگی ندارد و 
در مقال به دنبال صادرات اســت؛ بنابراین به 
نظر می رسد هیاهویی که بر سر واردات لوازم 
خانگی رخ داد، مانند گذشــته هیاهو بر سر 

هیچ بوده است.
واردات لوازم خانگی از ســال ۱۳۹۷ 
ممنوع است و در حال حاضر عمده کالاهای 
خارجی موجود در بازار قاچاق هســتند که 
با گارانتی های تقلبی فروخته می شوند. طبق 
مصوبه اولیه شــورای هماهنگی سران سه 
قوه در ســال ۱۳۹۷ و تمدید آن، ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی تا پایان سال ۱۴۰۰ ادامه 
داشت و قرار بود بعد از آن مجددا درباره این 

موضوع تصمیم گیری شود.
سیری از اظهارات ضد و نقیض

در این میان در پی افزایش قیمت برخی 
محصولات داخلی، ســتاد تنظیــم بازار در 
اسفند ۱۴۰۰  مقرر کرد که اگر تولیدکنندگان 
داخلــی لوازم خانگی قیمت های خود را در 
بازار واقعی نکننــد، برنامه ریزی لازم برای 
آزادسازی واردات متناسب با نیاز مردم انجام 
می شود. هر چند با تصمیم سازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان قیمت  
لوازم خانگی به حالت قبل برگشت، اما وزیر 
صمت نیز در آخرین نشســت خبری خود 
در ســال ۱۴۰۰ اعلام کــرد که با واردات در 
همه حوزه ها به میزان حداکثر ۲۰ درصد و با 
برنامه ریزی برای نسبت صادرات به واردات 

موافق است.
با توجه به این اظهارات، اردیبهشــت 
امسال وضعیت آزادسازی یا تداوم ممنوعیت 
واردات لــوازم خانگــی را مجددا از محمد 
مهدی بــرادران - معــاون صنایع عمومی 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت )صمت(  

پیگیری شــد و او گفت که  هنوز نیاز است 
نقش حمایتی از این صنعت ایفا شــود تا به 

سطحی از بلوغ و توانمندی برسد.
البته خرداد ماه امســال وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت که حذف ممنوعیت 
واردات ۴ یا ۵ قلم کالا به دولت پیشنهاد شده 
که در حال بررســی است، اما عمده ساختار 
ممنوعیــت واردات ۲۰۰۰ قلــم کالا که از 
ســال ۱۳۹۷ تصویب شده حفظ می شود. او 
جزئیاتی از اینکه رفع ممنوعیت کدام کالاها 
در حال بررسی اســت ارائه نکرد و تاکنون 
هم نتیجه ای از این بررسی اعلام نشده است.

اما ماجرای احتمال آزادسازی واردات 
لوازم خانگی اخیرا جدی تر شد؛ چراکه امید 
قالیباف -سخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت- در نشست خبری گفت که  واردات 

کالاهایی کــه تولید بالا دارند و رقابت پذیر 
هستند، مثل لوازم خانگی، باید آزاد شود و این 
موضوع در دست بررسی و در پروسه تصمیم 
گیری است. واردات تا ابد نمی تواند ممنوع 
بماند. البته خط قرمز این اســت که به تولید 
داخل ضربه نخورد اما اگر واردات کالا منجر 
به بهبود کیفیت و قیمت بهتر شود، ممنوعیت 

واردات لغو خواهد شد.
اما در نهایت این بار هم موضوع واردات 
لوازم خانگی از سوی وزیر صمت منتفی شد 
و او گفت که برنامــه ای برای واردات لوازم 
خانگی وجود نــدارد، بلکه برای صادرات 
برنامه ریزی شــده و با چند کشور از جمله 
روسیه، عمان و ارمنستان برای سرمایه گذاری 
مشــترک صحبت شده و قرار است قطعه و 

فناوری ارسال و کالای نهایی تولید شود.

به نظر می رســد صحبت هــای وزیر 
صمت مبنی بر نبود برنامه ریزی برای واردات 
لوازم خانگی حســن ختام اظهارات ضد و 
نقیضی است که از اواخر سال گذشته شروع 
شد. اظهاراتی که هر بار هیاهوی زیادی ایجاد 
کرد؛ به طوری که از یک ســو تولیدکنندگان 
نســبت به از دســت دادن بــازار و اتلاف 
سرمایه هایشــان ابراز نگرانی و فروشندگان 
هم از تشدید رکود در بازار گلایه کردند. اما 
حالا به نظر می رســد این هیاهو بر سر هیچ 
بوده و دولت فعلا برنامه ای برای آزادسازی 

واردات لوازم خانگی ندارد.
موافقان و مخالفان چه می گویند؟

به طور کلی در این ســال ها آزاد شدن 
واردات لــوازم خانگــی بــا موافقت ها و 
مخالفت هایی مواجه بوده اســت. موافقان 

آزاد شــدن واردات لوازم خانگی معتقدند 
این ممنوعیت ها باعث محدود شدن انتخاب 
مصرف کننده شده و به عبارت دقیق تر حق 
مصرف کننــدگان در این گونــه تصمیمات 
نادیده گرفته شده است. همچنین نبود رقابت 
بین تولیدکننــدگان داخلی با خارجی ها در 
آینــده منجبر به انحصــار در صنعت لوازم 
خانگی و شبیه شدن این صنعت به وضعیت 
صنعت خودرو می شــود و کالاهای ایرانی 
 رشــد و بهبــود کیفیــت لازم را نخواهند 

داشت.
اما در مقابل، مخالفان آزاد شدن واردات 
لوازم خانگی معتقدند تجربیات کشورهای 
دیگر نشان می دهد که برای به بلوغ رسیدن 
یک صنعت باید حداقل چند سال و تا زمانی 
که تولید داخل به نقطه رقابت برسد، از صنایع 
حمایت کرد. آن ها همچنین می گویند برای 
رقابــت تولیدکنندگان داخلی با خارجی ها، 
باید شرایط برابر در زمینه تامین مالی ارزان، 

تامین مناسب مواد اولیه و غیره فراهم شود. اما 
الان این شرایط برای داخلی ها وجود ندارد.

نکته دیگر این است که مخالفان واردات 
معتقدند، واردات محصول نهایی عمق تولید 
داخل را کاهش می دهد و واردات حتما باید 
همــراه با انتقال فناوری باشــد تا به ارتقای 

وصعیت تولید در کشور کمک کند.
البتــه تولیدکنندگان همواره با توجه به 
تجربیات قبلی کشــور همیشه این نگرانی 
را دارند که در صورت توافق با مشــورهای 
غربی و ازاد شــدن منابــع، واردات خیلی از 
محصولات آزاد شود و منافع وسرمایه گذاری 
آن ها نیز نادیده گرفته شــود. علاوه بر این، با 
توجــه به نظرات مختلــف، تکرار چندباره 
اظهــارات متناقض دربــاره واردات لوازم 
خانگی و اینکه ممنوعیت واردات نمی تواند 
مادام العمر باشــد، به نظر می رسد وضعیت 
کنونی هم، پایان کشــمکش بر سر واردات 

لوازم خانگی نباشد.

واردات لوازم خانگی؛ هیاهو برای هیچ!

 بــه نظــرم در صدر برنامه های پنج ســاله و اساســنامه صندوق به درســتی ذکر 
شــده که درآمدهای حاصــل از فروش نفت و گاز و میعانات بــه دارایی هایی با ارزش 
افزوده بیشــتر تبدیل شــود؛ بــرای تحقق چنیــن ماموریتی صنــدوق باید نحوه 
هزینه کــرد منابــع را تغییر دهد. بهترین شــیوه ای کــه برای آن تصور می شــود، 
ســرمایه گذاری اســت که این منابــع چه در داخل و چــه در خارج افزایــش پیدا کند.

گــروه اقتصــادی - رئیس 
اتحادیه طــلا و جواهر تهران گفت: 
فکر نمی کنم قیمت سکه به ارقام ۱۰ 
میلیون تومان و یا پایین تر برسد زیرا 
قیمت دلار عامل اصلی در تعیین نرخ 

طلا و سکه است.
ابراهیم محمدولی در مورد دلایل 
نوسانات نرخ طلا و سکه، اظهار کرد: 
نوسانات قیمت طلا رابطه مستقیم با 
بازار ارز دارد زیرا این دو بازار مکمل 
یکدیگر هستند؛ همچنین نرخ اونس 
جهانی نیز تأثیر مســتقیمی بر بازار 
طلا می گــذارد. بنابراین هر زمان که 
اتفــاق خاصی در این حوزه ها بیفتد، 
 قیمت طلا هم بلافاصله دچار نوسان 

می شود.
رئیس اتحادیه طــلا و جواهر 
تهران افزود: البته طی هفته های اخیر، 
قیمــت اونس جهانــی یک آرامش 
نســبی داشــت و تغییر محسوسی 
نکــرد اما در بازار ایران قیمت طلا و 
سکه گاهی می شود که در ساعت ۴، 
۵ بار تغییر می کند که نشــان می دهد 
کــه تأثیر قیمت ارز بر بازار طلا حتی 

بیشتر از اونس جهانی است.
پیش بینــی در حوزه طلا 

سخت است

وی با بیــان اینکه پیش بینی در 
حوزه طلا واقعاً سخت است، گفت: 
هر نگاهی، هر رفتاری و هر گفتاری 
در دنیا به خصوص در حوزه سیاست 
می تواند بر قیمت طلا اثرگذار باشد. 
حالا فرد مسئولی مثلًا در فلان کشور 
حرفی را بزند، حرکتی بکند نگاهی 
را داشته باشــد اینها همه یکی از آن 
عامل هایی اســت که روی قیمت اثر 
می گــذارد؛ به همین دلیل پیش بینی 
در بحــث قیمت طلا و ســکه یک 

مقدار سخت است.
محمدولی افزود: ممکن است 
الان یــک حرفی بزنیــم و در ادامه 
اتفاقــات یا یک حادثــه ناگواری و 
غیرمترقبــه ای اتفــاق بیفتد و همه 
معادلات را بر هم می زند. کســی هم 
که از وضعیت اطلاع نداشــته باشد 
می گویــد گفته بودند بــازار به این 
شــکل جلو می رود پــس چرا حالا 

شکل دیگری شد؟
وی تصریــح کرد: البته اگر این 
تفکراتی که بــرای ایجاد آرامش در 
بازار فعلًا وجود دارد ادامه دار باشد 
می توانیم وضعیت بهتری نســبت به 
کســب و کار و داد و ســتد و قیمت 
و … در بحث طلا داشــته باشیم. به 

شــرطی که این تفکرات ادامه داشته 
باشــد و اگر توافــق برجام به نوعی 
اتفاق بیفتــد ثبات در بازار بیشــتر 
می شــود و به رونق بــازار طلا نیز 

می انجامد.
محمدولی در مورد اینکه آیا در 
صورت برقــرار آرامش در بازارها، 
احتمال کاهش قیمت ســکه به ۱۰ 
میلیــون تومان وجــود دارد، گفت: 
فکــر نمی کنم این اتفــاق بیفتد زیرا 
همانطــور که گفتم نــرخ دلار تأثیر 
مســتقیم بر نرخ ســکه می گذارد و 
وقتی ســقف قیمت دلار در بودجه 
بالای ۲۰ هزار تومان تعیین شده، اگر 
نــرخ دلار پایین تر از ۲۰ هزار تومان 

بیاید دولت ضرر می کند.
وی ادامه داد: از ســویی دیگر 
نیز فعلًا قیمت ها در بازار سکه روی 
همین اعــداد بالای ۱۱ و ۱۲ میلیون 
تومان تثبیت شــده اســت؛ اگر قرار 
باشــد نرخ به ۱۰ میلیون تومان و یا 
پایین تر برســد نیاز به مرور زمان و 

ثبات در مباحث اقتصادی دارد.
رئیس اتحادیه طــلا و جواهر 
تهــران در مورد وضعیــت خرید و 
فروش هــا نیز اظهار کــرد: افرادی 
هســتند که روی طلا و سکه سرمایه 

گــذاری کلان کرده اند و از این بازار 
ســود زیادی کسب کردند این افراد 
در حــال حاضر در بــازار حضور 
ندارنــد زیرا فعلًا وضعیت بازار طلا 
کاملًا روشن نیست و به ثبات واقعی 
نرســیده اســت و ممکن است در 
صورتی که ثبات حاکم شود سرمایه 
خود را از ابازار طلا خارج و به بازار 

دیگری ببرند.
وی ادامــه داد: امــا در طــرف 
مقابــل مردم در حال داد و ســتد و 
خرید هستند و نمی توان گفت بازار 
طلا دچار رکود شــده اســت. برای 
صنعتــکاران طلا نیز چنــدان تغییر 
قیمتی تأثیری بر کســب و کارشان 
ندارد زیرا کارشــان داد و ستد است. 
البته اینکه می گویــم گرانی آن مهم 
نیست از نظر کسب و کاری می گویم 
ولی طلا هر چه گران بشود در بحث 
هزینه هایمان به خصوص در قسمت 
تولید بیشتر اذیت می شوند. بنابراین 
اگر ارزان بشــود به نفع صنعتکاران 

طلا است.

گروه اقتصادی -  نخستین مرکز 
تجــاری جمهوری اســلامی ایران در 
مسکو با هدف تسهیل تجارت، برگزاری 
نشســت های رودررو بین بازرگانان 
ایرانی و روســی، انعقــاد قراردادهای 
همکاری، تهیــه مــدارک موردنیاز، 
مشاوره بانکی، بیمه ای و گمرکی و نیز 
پشتیبانی حقوقی از صنعتگران و تجار 
ایرانی و روسی راه اندازی شد. این مرکز 
با همــکاری »وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت«، »وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی«، »سازمان توسعه تجارت«، 
»ســفارت جمهوری اسلامی ایران در 
روسیه«، »اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روسیه« و همچنین حمایت فراکسیون 
تعاون و کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی راه اندازی شده و قرار 
است به رفع موانع در مسیر تجارت بین 

دو کشور کمک کند. 
مراســم افتتاح نخســتین مرکز 
تجــاری جمهوری اســلامی ایران در 
مسکو با حضور »علیرضا پیمان پاک«، 
معاون وزیر صمت و رئیس ســازمان 
توسعه تجارت ایران، »بهمن عبداللهی« 
رئیس اتاق تعاون ایران، »کاظم جلالی« 
ســفیر جمهوری اســلامی ایران در 
روسیه، »سیدکاظم دلخوش« سخنگوی 

کمیسیون اقتصادی مجلس، »دیمیتری 
زوبوف« رئیــس هیأت مدیره اتحادیه 
مرکزی جامعه مصرف کنندگان روسیه 
و جمعی از مقامات سیاسی و اقتصادی 

ایران و روسیه برگزار شد. 
پس از افتتــاح این مرکز تجاری، 
»علیرضــا پیمان پاک«، معــاون وزیر 
صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران با اشــاره به اقدامات انجام شــده 
برای توســعه همکاری های اقتصادی 
بین ایران با روســیه و حوزه اوراســیا 
گفت: راه اندازی مرکــز تجاری ایران 
در روسیه گامی مؤثر جهت دستیابی به 
چشم انداز مبادلات ۸ میلیارد دلاری تا 

دو سال آینده است. 
وی بــه عــزم جدی دو کشــور 
برای افزایش سطح مناسبات اقتصادی 
اشــاره و در مورد راه اندازی نخستین 
مرکز تجاری جمهوری اسلامی ایران 
در مســکو اینگونه واکنش نشان داد: با 
توجه به توســعه ارتباطات و گسترش 
همکاری های تجاری، شاهد برگزاری 
نمایشگاه های متعدد، ارتباط پلتفرم ها، 
پیگیــری برای مســائل مالی-بانکی، 
موضوعــات مرتبط با بیمه برای تجار، 
همکاری هــا در حوزه لجســتیک و 
حمــل و نقل و.. میان ایران و روســیه 

هستیم که راه اندازی این مرکز تجاری، 
نیازمندی های موجود برای نظم دهی و 
ســاماندهی به این مناسبات را کاهش 
می دهد.  رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران ضمن معرفی فرصت های بوجود 
آمده از طریق ایجــاد مرکز تجاری در 
مسکو، اعلام کرد که این مرکز تجاری 
می توانند در ایجاد گام های مثبت جهت 
هدفمند کردن ارتباطات تجاری میان دو 

کشور نقش آفرینی کنند. 
پیمان پاک همچنین به همکاری 
نهادهای مختلف بــرای فراهم کردن 
زیرســاخت های لازم جهت توسعه 
تجــارت با فدراســیون روســیه در 
بخش های مرتبط بــه گمرک، روابط 
مالی و بانکی، حمل و نقل و … اشاره 
کرد. همچنین »بهمن عبداللهی« رئیس 
اتاق تعاون ایران از همکاری ســفارت 
ایران در روسیه، وزارت صمت، سازمان 
توســعه تجارت، اتاق تعاون و اتحادیه 
مرکزی روســیه در راه اندازی نخستین 
مرکز تجاری جمهوری اسلامی ایران 
در مســکو، تقدیر و تشکر کرد. وی در 
ادامه به اهداف وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در کمک به راه اندازی مراکز 
تجاری ایران در دیگر کشــورها اشاره 
کرد و گفت: یکی از وظایف مصرح در 

قانون تعاون، کمک به تقویت بخش های 
اقتصادی اســت و راه اندازی این مرکز 
در روســیه نیز با همین هدف صورت 
گرفته اســت. »کاظم جلالی« ســفیر 
جمهوری اسلامی ایران در روسیه هم 
در این مراسم بر ضرورت تنوع بخشی 
به سبد صادرات محصولات ایرانی به 
روسیه تاکید کرد. »سیدکاظم دلخوش« 
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی نیز گفت: مجلس 
شورای اســلامی با وضع قوانین مورد 
نیــاز، آمــاده همــکاری و حمایت از 
بخش تعاون کشــور است. »دیمیتری 
زوبوف« رئیــس هیأت مدیره اتحادیه 
مرکزی جامعه مصرف کنندگان روسیه 
در مراســم گشایش مرکز تجاری اتاق 
تعاون ایران در روسیه با اشاره به توسعه 
روزافزون همکاری های تجاری بین دو 
کشــور گفت: با راه اندازی این مرکز، 
اقدامــات لازم برای صنعتگران و تجار 
ایرانی و روسی در زمینه عقد قراردادها، 
تهیه مدارک و پشتیبانی حقوقی انجام 

خواهد شد. 

رئیس اتحادیه طلا و جواهر پاسخ داد:

احتمال رسیدن قیمت سکه به زیر ۱۰ میلیون تومان 
وجود دارد؟

رئیس سازمان توسعه تجارت عنوان کرد؛

دستیابی به چشم انداز مبادلات ۸ میلیارد دلاری میان 
ایران و روسیه

معامله طلا، ملک، ارز و خودرو شامل مالیات می شود
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